
 جوانان از زندگی لاکچریِ آقازاده ها 
خشمگین اند

 آرمان ملی: مدیر گروه جامعه شناسی سیاسی انجمن 
جامعه شناسی ایران و عضو هیات علمی دانشگاه پیام نور، 
گفته: اعتراضات اخیر صرفا به دلیل مرگ غم انگیز خانم امینی 
نبود. اگر این اتفاق برای مهسا امینی هم نمی افتاد، ممکن 
بود چند روز دیگر یک اتفاقی دیگر باعث جرقه شکل گیری 
اعتراضات می شد. به اعتقاد احمد بخارایی، تمام رخدادها در 
این چند سال باهم ارتباط کاملا معنادار داشته و هرچه جلوتر 

می رویم، فرم و محتوای آن به روزتر می شود. 
  چرا دهه هشتادی ها در اعتراضات اخیر، بیشتر 

به چشم آمده اند؟
مدیر گروه جامعه شناسی سیاسی انجمن جامعه شناسی 
ایران، حضور جوانان و نوجوانان در این اعتراضات را اینگونه 
ارزیابی می کند که »در مشاهداتی که خود من در این مدت در 
خیابان داشتم، حاکی از این بود که حضور در خیابان سن و جنس 
نمی شناسد و همه سن ها و همه قشرها اعم از زن و مرد حضور 
دارند. بخشی از این حضور به دهه هشتادی ها اختصاص و البته 
جلوه گری بیشتری داشت، اما اینگونه نیست که دهه هشتادی ها 
نسبت به سایر گروه های سنی در اعتراضات، تعداد بیشتری 
داشته باشند در واقع توزیع نسبتا کم و بیش نرمالی از نظر گروه 
سنی وجود دارد، اما از این جهت که این گروه سنی تاکنون و در 
دوره های قبل به خیابان نیامده بودند و الان وارد خیابان شده اند 
و طبق شرایط سنی شان جلوی صف هم قرار می گیرند بیشتر به 
چشم می آیند. طبیعی است که دهه هشتادی ها به دلیل اینکه 
بار اول حضورشان در خیابان است از محافظه کاری کمتری 
برخوردار هستند.«بخارایی با اشاره به تضاد بین گفتار و رفتار 
برخی مسئولان گفته: »وقتی یک جوانی خانواده اش را در فشار 
می بیند، با تضادهای گفتاری و رفتاری در بین برخی مسئولان 
مواجه می شود، ممکن است برای اعتراض به این مساله در 
خیابان هم حضور پیدا کند، یعنی مسئولین شعار عدالتخواهی 
می دهند، اما در عمل شاهد تبعیض، توزیع نابرابر قدرت و ثروت، 
آقازاده ها و زندگی های لاکچری شان در ایران و خارج هستیم. 
البته برخی از این موارد برای مردم عادی شده است و این بسیار 
بد است که یک نابهنجاری تبدیل به هنجار در جامعه ای شود 
و مثل این می ماند که در یک جامعه بی ادبی تبدیل به هنجار 
شود و اگر کسی بخواهد با ادب باشد نابهنجار است.«مدیر گروه 
جامعه شناسی سیاسی انجمن جامعه شناسی ایران در پاسخ به 
این سوال که چه راهکارهایی می توان در این شرایط ارائه کرد؟ 
گفته: »وقتی یک جوان مطالباتش را در جایی نمی تواند عرضه و 
بیان کند تنها گزینه برای او گزینه آخر و کف خیابان است. در یک 
جایی ممکن است از طریق انجمن صنفی، انجمن علمی، حزب 
یا… صدای افراد معترض شنیده شود و عصاره این اعتراضات به 
صورت نظام مند بیان شود تا گفت وگو و اصلاحات صورت بگیرد، 
اما در اینجا به دلیل اینکه این انجمن ها و احزاب وجود ندارند، 
افراد به صورت پراکنده مطالبه گری می کنند و به کف خیابان 
می آیند تا دیده شوند و صدای شان شنیده شود و این بدترین 
شکل ممکن است.«این استاد دانشگاه تصریح کرده: »ما بارها 
این موارد را گفته ایم، اما شنیده نشده است. ما درباره این اتفاقات 
هشدار هم داده ایم. ما پیشگو نیستیم، اما می توانیم براساس 
تحلیل روندهای گذشته پیش بینی از وقایع آینده داشته باشیم.  

 آرمان ملی: این روزها برخی خبرگزاری ها 
در رسانه خود با نگاهی انتقادی به بحث 
سرویس مدارس، به مشکلات موجود در 
این سرویس ها اعم از فقدان این خدمات، 
هزینه های بالا و سردرگمی خانواده ها صحبت 
به میان آورده اند و گفته اند که روابط عمومی 
آموزش و پرورش در این زمینه پاسخگوی 
آن ها نبوده و دسترسی به مسئولان آموزش 
و پرورش در این حوزه را زیر سوال برده اند. 
»آرمان ملی« از طریق هماهنگی با روابط 
عمومی وزارت آموزش و پرورش ظرف چند 
دقیقه توانست با مسئول مرتبط با حوزه 
سرویس مدارس ارتباط گرفته و با گفت وگویی 
که با او انجام داده به رفع برخی ابهامات در 
این حوزه پرداخته است. محمدرضا ولی زاده، 
رئیس اداره توسعه انجمن های اولیا و مربیان 
آموزش و پرورش که خود مایل بود در این 
زمینه روشنگری کند، در بررسی شمای 
کلی از وضعیت سرویس مدارس تهران، با 
تاکید بر اینکه باید فضای رسانه ای به طوری 
پیش برود که شهروندان با شفافیت در مورد 
عملکرد دستگاه های ذی ربط قضاوت کنند، 
به ما گفت: »تامین خدمات مطلوب حمل 
و نقل دانش آموزان یک کار تیمی بین سه 
وزارتخانه است؛ وزارت کشور)حمل و نقل 
درون شهری(، وزارت راه و شهرسازی)حمل 
و نقل روستایی و بین شهری( و آموزش و 
پرورش هم به عنوان تنظیم گر و تسهیل گر 
دریافت این خدمات. تا زمانی که تعامل، هم 
اندیشی، هم افزایی و تعاریف مشترک میان 
این سه وزارتخانه برقرار نشود و مسئولین 
استانی و منطقه ای در هم افزایی و همدلی، 
مشکل دانش آموزان و خدمات ارائه شده به 
آن ها را یک مشکل ملی ندانند، نمی توان به 
حل مشکل امید داشت.«این مقام مسئول 
می گوید: »گاهی می بینید یکدستگاه مثل 
آموزش و پرورش مجبور می شود بیش از حد 
ورود پیدا کند؛ جاهایی که حوزه های مرتبط با 
وزارت کشور کم کاری کرده اند وغیره، آموزش 
و پرورش مجبور بوده ورود پیدا کند به این 
دلیل که خانواده، آموزش و پرورش را به عنوان 
مرجع می شناسد و آموزش و پرورش به لحاظ 

ادبیات فرهنگی خود شنواتر است و به لحاظ 
پاسخگویی، پاسخ های مناسب تری می دهد، 
بنابراین خانواده چاره ای ندارد که از ما این 
خدمات را طلب کند و ما هم به عنوان حلقه 

واسطه از مجموعه های ذی ربط هستیم.«
 نرخ مصوب شورای شهر از نظر 

پیمانکار مقرون به صرفه نیست
رئیس اداره توسعه انجمن های اولیا و 
مربیان آموزش و پرورش، می گوید: »نرخنامه 
حمل و نقل دانش آموزان توسط شورای شهر 
تصویب می شود و مرجع آن شورای شهر 
است و پس از اینکه تصویب شد، فرماندار آن 
نرخ را به آموزش و پرورش اعلام می کند که 
بر اساس آن قرارداد منعقد شود. تاکسیرانی 
هم به پیمانکارانی که پروانه داده، نرخنامه را 
ابلاغ و آن ها را ملزم به رعایت این نرخنامه 
می کند.«آقای ولی زاده می گوید که در حال 
حاضر دو مشکل وجود دارد؛ »یکی اینکه 
نرخی که ما بر مبنای مصوبه شورای شهر 
به اطلاع والدین رسانده ایم و در سامانه شهر 
تهران هم زیرمجموعه وزارتخانه است، 
بارگذاری شده، از نگاه پیمانکار و راننده 
نرخ پایینی بوده و مقرون به صرفه نیست. به 
همین دلیل امتناع می کنند که با این نرخ، 
حمل و نقل دانش آموزان را برعهده بگیرند 
و ارقامی را به مدیران مدارس اعلام می کنند 
که خیلی بالاتر از نرخنامه مصوبه شورای 
شهر است.«او ادامه می دهد که »والدین 
بعضا اعلام می کنند یا با ما تماس می گیرند 
که مدیر مدرسه با ما گفته عدد این است 
و چرا این عدد بالاتر از سامانه است؟ من 
عرض می کنم مدیر انتظار پیمانکار را ارائه 
می کند وگرنه آن مبلغ که در جیب مدیر 
مدرسه نمی رود! در واقع پیمانکار در قبال 
ارائه خدمات برای مسیر رفت و برگشت 
دانش آموز، برخلاف مصوبه شورای شهر عدد 
بالاتری را طلب می کند.«به گفته رئیس اداره 
توسعه انجمن های اولیا و مربیان آموزش و 
پرورش، »حمل و نقل دانش آموزان توسط 
پیمانکار، تابع شرایط خاصی است؛ دانش آموز 
را حمل و نقل می کند، برای یک سال این 
کار را می کند، وارد محدوده طرح ترافیک 

می شود و بعضا تاکسی نیستند و هزینه های 
ورود به محدوده طرح ترافیک را باید پرداخت 
کنند؛ بنابراین نرخ بالاتری را طلب می کنند، 
 متناسب با حجم فعالیت پیمانکار و راننده و 

متناسب با سبد خانوار.«
 راننده نیست اگر هم باشد رقم 

بیشتری را مطالبه می کند
آقای ولی زاده، ادامه می دهد که »از یک 
طرف راننده و پیمانکار از نرخنامه شهر تهران 
رضایت ندارند و بعضا با آموزش و پرورش 
همکاری نمی کنند و از طرف دیگر بحث 
عدم تامین خودروی مورد نیاز آموزش و 
پرورش برای سال 1401 مطرح است. طبیعتا 
اداره آموزش و پرورش شهر تهران اعلام 
کرده و در سایر استان ها هم همین طور، که 
جمعیت آماری دانش آموزانی که در سال 
1398 از سرویس مدارس استفاده کرده اند 
برای تامین ناوگان مورد نیاز، مبنا قرار بگیرد 
که بر مبنای این عدد، شهرداری شرکت 
پیمانکاری تاسیس کرده و به آن ها پروانه 
فعالیت بدهد و رانندگانی را برای این بخش 
تامین کند.« آقای ولی زاده تاکید می کند که 
»البته ما مشکلات آن ها را درک می کنیم، 
به علت دو سال تعطیلی مدارس در دوران 
کرونا، رانندگان سرویس مدارس به این 
دلیل که این حرفه را پایدار ندیده و از نظر 
امنیت شغلی در مخاطره دیده اند، به سایر 
مشاغل کوچ کردند. بنابراین امسال طبیعتا 
باید پیش بینی می کردند که هم کمبود 
خودرو خواهند داشت و هم کمبود شرکت 
پیمانکاری.« به گفته این مقام مسئول، »در 
حال حاضر، آموزش و پرورش بر اساس قانون، 
خدمات گیرنده است و به عنوان حلقه واسطه 
بین خانواده و مجموعه شهرداری عمل 
می کند. چون آموزش و پرورش جایگاه 
حقوقی دارد، می تواند قرارداد منعقد کند. 
طبق قانون، مصوبه هیات دولت به آموزش 
و پرورش، تکلیف شده قرارداد حمل و نقل 
دانش آموزان را منعقد کند. این بدان معناست 
که تکالیف پیمانکار، راننده، ولی دانش آموز و 
مدیران مدارس تنظیم شود و در آن قرارداد 
آورده شود و با امضای آن همه مناسبات و 

روابط تنظیم شود و کسی از قانون تخطی 
نکند.« به گفته آقای ولی زاده، »آموزش و 
پرورش به این تکالیفش عمل کرده و در حال 
حاضر در شهر تهران کمبود خودرو داریم 
و نیازمان را اعلام کرده ایم. به شهرداری و 
حوزه تاکسیرانی اعلام کردیم که این نیاز باید 
مرتفع شود. اداره کل شهر تهران سامانه ای را 
راه اندازی کرده اند، والدین با مراجعه به آن 
سامانه می توانند با توجه به تعیین مدرسه و 
مبدا و مقصد از نرخنامه شورای شهر باخبر 
شوند. والدینی که مراجعه کرده اند همه از این 
نرخنامه و از این الگویی که در آن جا قرار دارد، 
اعلام رضایت کرده اند اما مشکل اینجاست که 
یا راننده نیست و یا اگر هست، رقم بیشتری را 

مطالبه می کند.«
 آموزش و پرورش هیچ انتفاعی در 

این زمینه ندارد
اما این مشکل چگونه قابل حل است؟ رئیس 
اداره توسعه انجمن های اولیا و مربیان آموزش 
و پرورش، مثالی می زند و می گوید: »شما 
اگر بخواهید از میدان صادقیه به ولیعصر 
بروید و وارد یک خودروی تاکسی شوید و 
ببینید آن خودرو ایمن نیست، رفتار راننده 
مناسب نیست و نرخی هم که روی شیشه زده 
شده، رعایت نمی شود یا اینکه صبح سر خط 
می روید و منتظر می مانید و هیچ خودرویی 
نیست که خدمات ارائه کند، شما به کجا 
شکایت می کنید؟ به سازمان تاکسیرانی 
شکایت می برید. در حال حاضر هم آموزش و 
پرورش همین وضعیت را دارد؛ خودروی مورد 
نیاز نیست، راننده با نرخ شورای شهر موافقت 
نمی کند تا فعالیت کند. بنابراین آموزش و 
پرورش در این تنگنا قرار گرفته و می توان 
گفت تاکسیرانی باید خودروی مورد نیاز 
آموزش و پرورش را اختصاص دهد تا بر مبنای 
آن بتوان به خانواده ها خدمات را ارائه کرد.«به 
گفته آقای ولی زاده »آموزش و پرورش هیچ 
انتفاعی در این زمینه ندارد. هیچ درصدی 
دریافت نمی کند و ما اعلام کردیم نه درصدی 
بابت نظارت و نه حق الزحمه عوامل اجرایی به 

مبلغ نرخنامه اضافه نشود.«
 قضیه سرویس اتوبوسی مدارس 

چیست؟
بحث سرویس اتوبوسی مدارس را با این 
مسئول در حوزه آموزش و پرورش مطرح 
می کنیم و او می گوید: »ما در سال دوم برنامه 
پنج ساله هفتم توسعه هستیم. در ابتدای هر 
پنج سال توسعه، ما برنامه های پیشنهادی 
خود را اعلام می کنیم. در برنامه پنج ساله 
هفتم توسعه، ما پیشنهاد دادیم وزارت صمت 
یا وزارت کشور هم در زمینه تامین خودروی 
مناسب و متناسب با حمل و نقل دانش آموزان 
اقدام کنند و هم در زمینه خودروی مناسب 
برای حوزه روستایی. ما این پیشنهاد را دادیم و 
اکنون نامه ای به وزارت کشور زده ایم که دبیر 
کارگروه ماده 19 حمل و نقل کشوری ست و 
پیشنهاد دادیم که با رایزنی در هیات دولت 
و مجلس شورای اسلامی، تدبیری اندیشیده 
شود که هر ساله بخشی از ناوگان مورد نیاز 
آموزش و پرورش به لحاظ خودروی مناسب 
برای دانش آموزان را در نظر بگیرد. این مطالبه 

ما بوده است.«
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 زلزله در حوالی خوی
زمین  لرزه ای به بزرگی 4. 3 در مقیاس 
ریشتر دیروز استان آذربایجان غربی -  
حوالی خوی را در ساعت 1۶: 0۷ لرزاند. 
این زمین لرزه در عمق 8 کیلومتری زمین 
بود. جزئیات بیشتر از زلزله خوی در ادامه 
آمده است. طول جغرافیایی: 4۵ عرض 
 8 جغرافیایی: 38. 44 عمق زمین لرزه: 
کیلومترنزدیک ترین شهرها: 1۲ کیلومتری 
کیلومتری   34 غربی( )آذربایجان  خوی 
سلماس )آذربایجان غربی(3۵ کیلومتری 
تسوج )آذربایجان شرقی(نزدیکترین مراکز 
استان: 99 کیلومتری ارومیه1۲0 کیلومتری 

تبریز

 6 استان بارانی می شود 
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوا از بارش باران طی 
روزهای آینده در برخی استان های کشور 
خبر داد. صادق ضیائیان اظهار کرد: امروز 
19 مهرماه در برخی مناطق گیلان، اردبیل، 
غرب مازندران، شمال آذربایجان شرقی و 
شمال آذربایجان غربی افزایش ابر، بارش 
پراکنده، در برخی مناطق رعد و برق و وزش 
باد شدید موقت پیش بینی می شود. او ادامه 
داد: بعدازظهر سه شنبه )19 مهرماه(  با شمالی 
شدن جریان ها روی دریای خزر در گلستان، 
شرق مازندران و برخی مناطق خراسان شمالی 
نیز بارش رخ می دهد. چهارشنبه )۲0 مهرماه(  
در برخی مناطق اردبیل، شمال آذربایجان 
شرقی و استان های ساحلی دریای خزر و 
پنجشنبه و جمعه )۲1 و ۲۲ مهرماه(  در برخی 
مناطق شمال غرب و غرب سواحل دریای خزر 
بارش پیش بینی می شود. به گفته رئیس مرکز 
ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوا، سه شنبه و چهارشنبه دما در 
اردبیل و استان های ساحلی دریای خزر بین 
۶ تا 10 درجه کاهش می یابد. ضیائیان افزود: 
همچنین فردا در شمال غرب، غرب و سه شنبه 
و چهارشنبه در دامنه های جنوبی البرز و نوار 
شرقی کشور در بعضی ساعات سرعت وزش 
باد افزایش خواهد یافت. رئیس مرکز ملی 
پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوا اضافه کرد: از بعدازظهر سه شنبه تا صبح 
پنجشنبه دریای خزر و از صبح چهارشنبه تا 
صبح پنجشنبه غرب خلیج فارس مواج است. 
او در ادامه گفت: طی امروز 19 مهرماه، اهواز 
با دمای 40 و 41 درجه سانتیگراد گرم ترین 
و شهرکرد با دمای ۲ و 3 درجه سانتیگراد 

سردترین مراکز استان کشور هستند. 
 

 آخرین وضعیت »پیروز«
 در ۵ ماهگی 

سرپرست دفتر حفاظت و مدیریت حیات  
وحش خبر دزدیده شدن »پیروز« -  توله یوز 
آسیایی -  را تکذیب کرد و گفت: حال »پیروز« 
خوب است. هیچ اتفاقی برای او نیفتاده است 
و دزدیده شدنش شایعه است. غلامرضا ابدالی 
درباره آخرین وضعیت »پیروز« اظهارکرد: 
این توله یوز آسیایی در حال  حاضر 1۶۲ روز 
دارد. به وزن نزدیک به هشت کیلو رسیده 
است و سه وعده غذا شامل گوشت سفید، قرمز 
و بلدرچین همراه با میان وعده و مکمل های 
مخصوص مصرف می کند. او افزود: پیروز 
هنوز در سایت فضای باز پردیسان حضور 
دارد. این محیط به نسبت اتاقی که قبلا در آن 
حضور داشت، میدانی تر است و به زیستگاه 
اصلی او نیز بیشتر شباهت دارد. ابدالی درباره 
پایدار شدن وضعیت »پیروز« توضیح داد: به 
هر حال باید توجه داشت که درباره وضعیت 
یک گونه زنده نمی توان به طور قطع صحبت 
کرد اما در حال حاضر که کمتر از شش ماه 
دارد، هیچ مشکلی ندارد و سرحال است. ما 
تمام تلاش خود را می کنیم و مراقبت های 
لازم را انجام می دهیم تا اتفاقی برای پیروز 
رخ ندهد. سرپرست دفتر حفاظت و مدیریت 
حیات  وحش درباره انتقال پیروز به سایت 
توران گفت: جای پیروز تهران نیست و تصمیم 
گرفته شده که حتما به سایت دیگری منتقل 
شود اما زمان دقیق آن معلوم نیست و باید 
تصمیم گیری های لازم صورت بگیرد. احتمال 
انتقال او در اواخر پاییز وجود دارد اما در حال 
حاضر تمام امکانات لازم برایش فراهم شده 
است تا در مکانی مشابه با زیستگاه خود 
زندگی کند. او تاکید کرد: پیروز با حضور در 
سایت فضای باز پردیسان تاکنون با هیچ گونه 
چالشی مواجه نبوده است. ابدالی درباره 
تقویت مهارت های پیروز گفت: قبل از حضور 
در سایت فضای باز پردیسان در محیط بسته 
حضور داشت اما الان در فضای باز، زیر نور 
آفتاب، آسمان، هوای آزاد، در زمین خاکی با 
بوته و نی مانند شرایط زیستگاه طبیعی خود 
زندگی می کند. بدین جهت طبیعتا بستر 
برای دویدن و زندگی عادی او بیشتر فراهم 

شده است.  

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

بررسی ابهام در وضعیت سرویس مدارس درگفت وگوی »آرمان ملی« با رئیس اداره توسعه انجمن های اولیا و مربیان آموزش و پرورش؛

مشکل سرویس مدارس را متوجه آموزش و پرورش ندانید!
  در بحث سرویس مدارس، شورای شهر، وزارت کشور و وزارت راه و شهرسازی هم در کنار آموزش و پرورش دارای مسئولیت هستند 

ملی  مرکز  رئیس  ملی:  آرمان   
گفت:  هواشناسی  سازمان  خشکسالی 
»جایی در ایران وجود ندارد که بگوییم 
کاهش آب شرایط مطلوبی دارد، هر 
نقطه از کشور را انگشت بگذارید متوجه 
شرایط بد آب می شوید، در سه دهه اخیر 
وضعیت طوری رقم خورده که برخی 
شهرها مانند اصفهان، همدان، شهرهای 
شمالی سیستان و بلوچستان وضعیت 
بحرانی دارند.« احد وظیفه، رئیس مرکز 
ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی در گفت وگویی به خبرآنلاین 
می گوید: »یکی از تبعات مهم کمبود آب 
مهاجرت است، جمعیتی که برای کار 
کردن آب نداشته باشد، راهی جز رها کردن 
آن منطقه ندارد، مناطقی که شبیه کویر 
مرکزی فعلی می شوند که هیچ سکنه ای 
ندارد.«  آقای وظیفه درخصوص اینکه 
کدام منطقه از کشورها بیشترین تنش 
آبی را دارند، می گوید: »بدترین وضعیت 
تنش آبی را در حوزه مرکزی کشور داریم 
مانند شهر اصفهان، طوری که مدتی قبل 
شاهد تاثیرات اجتماعی کمبود آب در 
اصفهان بودیم و ناآرامی هایی آنجا رخ 
داد. همین طور در چهارمحال و بختیاری 
تنش آبی وجود دارد، در همدان که حتی 
برای تامین آب شرب چالش های جدی 
و گسترده وجود دارد، بنابراین با توجه 
به اینکه کشور ما گرم و خشک است 

یعنی متوسط بارش ما بین یک سوم تا 
یک چهارم متوسط جهانی است تغییرات 
نشان  را  خودش  اثرات  بلافاصله  آب 
می دهد. امروز از شمالی ترین نقطه ایران 
مانند دریاچه ارومیه درحال خشک شدن 
است تا جنوبی ترین نقطه در سیستان 
و بلوچستان و حتی در استان خراسان 
منابع آبی به شدت درحال کاهش است، 
لذا جایی در ایران وجود ندارد که بگوییم 
کاهش آب شرایط مطلوبی دارد.« اما کدام 
مناطق ایران خالی از سکنه می شوند؟ 

سازمان  خشکسالی  ملی  مرکز  رئیس 
هواشناسی، می گوید: »بخش وسیعی از 
کشور ما کویر لم یزرع است، شما یک چند 
ضلعی تصور کنید، ضلع های آن خراسان 
رضوی، خراسان جنوبی، بخش هایی از 
استان کرمان، استان اصفهان، استان یزد، 
شرق قم، جنوب تهران و جنوب سمنان 
است، این یک منطقه وسیعی است که 
تقریباً خالی از سکنه است، برای این که 
در این منطقه هیچ آبی وجود ندارد؛ حالا 
شما تصور کنید در بخش های شرقی کشور 

چندین سال است بارندگی کم شده است 
و این وضعیت ادامه دارد، در این شرایط 
جمعیتی که برای کار کردن آب نداشته 
باشد، روستایی که برای دام آب نداشته 
باشد راهی جز رها کردن آن منطقه ندارد، 
فعلی  مرکزی  کویر  مناطق شبیه  این 
می شود که هیچ سکنه ای ندارند، جمعیت 
از مناطقی که قابل زیست نیست مهاجرت 
می کند. این سرنوشت می تواند در هرجایی 
از دنیا رخ دهد، به خصوص در منطقه 
خاورمیانه که به طور طبیعی فقط یک سوم 
تا یک چهارم سایر مناطق جهان بارندگی 
دارد.«اما برای جلوگیری از بیابانی شدن 
این مناطق چه اقداماتی باید انجام بدهیم؟ 
به گفته وظیفه، »درچنین وضعیتی مصرف 
آب را باید به اندازه ای که آب می تواند 
تجدید شود محدود کرد، بنابراین در همه 
بخش ها باید اقدامات فوری انجام داد، مثلًا 
صنعت به سمت وسوی استفاده از آب های 
خاکستری یعنی همان فاضلاب ها برود، 
بنابراین تصفیه فاضلاب باید به بهترین 
شکل انجام بگیرد. در بخش کشاورزی 
به جای استفاده از مزارع که آب در آن ها 
به شدت درحال تبخیر است از گلخانه ها 
استفاده شود، سیستم های آبیاری بهینه 
شود، محصولاتی که کمترین آب را مصرف 
می کنند و بیش ترین بازدهی را دارند 
جایگزین شوند، در صادرات محصولات 

کشاورزی حتماً باید تجدیدنظر شود.« 

رئیس مرکز ملی خشکسالی سازمان هواشناسی:

 پهنه ایران درحال خشک شدن است

 سهام عدالت
چرا در حال حاضر کاری نمی کنند که سهام عدالت را 
آزاد کنند که بتوانیم آن را به فروش برسانیم. بعضی از 

خانواده ها واقعا به این پول احتیاج دارند؟!
مشکات از تهران 

گرانی
آقای رئیس جمهور جا دارد فکری به حال کارگر ها و 
اقشار کم درآمد جامعه بکنید زیرا این خانواده ها از گرانی 
دیگر کمرشان خم شده است. اقلام ضروری مردم واقعا 
خیلی گران است و ایجاب می کند که بیشتر هم به فکر 

آنها باشید. 
یک شهروند از مشهد

وام مسکن روستایی
طبق گفته مسئولان اعلام شد که به منظور رفاه 
حال روستاییان به آن ها وام ۲00 میلیونی مسکن تعلق 
می گیرد. اما از زمان اعلام این خبر تا کنون دو سال 
می گذرد ولی آن ها همچنان در انتظار وام مسکن برای 
تهیه سرپناه هستند. با توجه به اینکه فصل سرما و بارش 
باران و برف نزدیک است اهمیت این موضوع برای آن ها 
دوچندان می شود. از مسئولان تقاضا داریم که تکلیف وام 

مسکن را مشخص کنند. 
یک شهروند از صومعه سرا

سرویس مدارس
گرانی سرویس مدارس سر به فلک کشیده است و 
خانواده ها دیگر نمی توانند برای فرزندان خود سرویس 
بگیرند از مسئولان تقاضا داریم که فکری برای این گرانی 
کنند تا حداقل بتوانیم با خیال راحت بچه ها را به مدرسه 

بفرستیم. 
همتی از تهران 

کارت سوخت 
نزدیک به هشت ماه است که برای کارت سوخت اقدام 
کرده ام ولی هنوز کارت سوخت من صادر نشده است از 
مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند تا 
بلکه هر چه سریع تر کارت های سوخت به دستمان برسد. 

محسنی ازتهران


